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SIIN ON VIITE LOO PEALKIRI, VÕIKS OLLA
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MINISTERSI M KIISLER: IDA-VIRUMAAL POLE VAJA
VA DA BETOONI,VAID MUUTA KULTUURI/LK3

UUDISED
JÕHVI KÜSIB
MATUSETOETUSEKS
RAHA JUURDE
Jõhvi volikogu, kes pidi eile
kinnitama matusetoetuse
määraks 220 eurot, lükkas
otsustamise edasi. Lootu-
ses, et riik vaatab üle arves-
tusmudeli, mille järgi eralda-
takse omavalitsustele matu-
setoetuse raha, mis aga
Ida-Viru linnu ei soosi.
LK 4

KULTUUR
URVE KILK PÄLVIB
ELUTÖÖPREEMIA
30. detsembril Jõhvi kont-
serdimajas toimuval Eesti
Kontserdi ja Hennessy aas-
talõpukontserdil antakse üle
järjekordsed kultuurkapitali
Ida-Virumaa ekspertgrupi
aastapreemiad ja Kultuuri-
pärl, mille pälvis tänavu Kivi-
õli seikluspargi rajaja Janek
Maar. Kolmandat korda an-
takse välja elutööpreemia,
mille pälvib armastatud rah-
vatantsujuht Urve Kilk.
LK 5

KEMPLUS: Riik ja Narva võim ei suuda jõuda selgusele, kumb on kõvem

SA Narva Muuseum võtab
uude aastasse kaasa
lõhkise küna

Esmaspäeval piirilinnas~

toimunud SA Narva Muu-
seum uue juhi valimine
nurjus, sest linna ja riigi
esindajad jäid ise seisu-
kohtadele ning ükski kan-
didaat ei pälvinud vaja-
likku lihthäälteenamust.
Uue juhi leidmiseni täi-
dab muuseumijuhi kohu-
seid teadusjuht Ivo Posti.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Valimised nurjusid, sest kon-
kursi viimases voorus, kuhu
jõudsid kuuest kandidaadist
kunagine keskerakondlasest
muuseumijuht Eldar Efendi-
jev ja muuseumi teadusjuht
Ivo Posti, ei saanud kumbki
kandidaat vajalikku lihthääl-
teenamust.

Ajutine lahendus
pole lahendus

Kuulutati välja uus kon-
kurss − dokumentideesitami-
se tähtaeg on 21. jaanuar 2018.
Nõukogu andis nõusoleku, et
seni täidab põhikohustuste
kõrvalt juhatuse liikme kohu-
seid Ivo Posti. Samas oli vii-
mane tööpäev muuseumi seni-
sel juhil Andres Toodel.

"Nõukogu arusaam oli, et
kuna Toode on väga kaua ette
valmistanud projekti linnuse
püsiekspositsiooni uuendami-
seks ja külastuskeskuse aren-
damiseks, jääks ta selle pro-
jektiga seotuks. Mõningates
asjades jõudis nõukogu täna
ka otsusteni: järgmise aasta
eelarve ühes märkustega kin-
nitati ühehäälselt ning osali-
ne riigi toetus on jaanuari al-
guses võimalik sihtasutusele
üle kanda. Aga eelarve vaada-
taksegi tavapäraselt üle jaa-
nuari lõpus ja veebruari algu-
ses, kui kõik eelmise majan-
dusaasta numbrid on selgu-
nud," ütles kultuuriministee-
riumi kultuuriväärtuste ase-
kantsler Tarvi Sits.

Sits tunnistab, et rahaprob-
leemidpole lahendust leidnud
ja muuseumi eelarve on väga
pingeline. SA-le on asekants-
leri sõnul oluline teada, mis
on järgmise aasta eelarve ja
mis saabkäesoleva aasta eral-
damata osast (70 000 eurot).
Palgad jõutakse tänavu väl-
ja maksta, aga osa arveid on

ajatatud. Narva linna poolne
toetus, mis 2012. aastal kok-
ku lepiti, on täitmata. Linna-
volikogu eelarve kinnitamine
peab toimuma veel selle aas-
tanumbri sees.

Kui on kaks kõva kivi, ei
näe ju võimalust, kuidas saab
mingit tulemust saavutada?
"Tuleb loota, et see tulemus
kord saabub. Hetkel jagune-
sid hääled pooleks ning vali-
miste kord ütleb, et hääletus
on salajane ja võitjal on va-
ja lihthäälteenamust. Arusaa-
davalt − kui on kaks asutajat,
peaks olema tegevjuhil nõuko-
gupoolne tugi ja volitused. Ja
kui nõukogu on pooleks, tuleb
lahendust edasi otsida," kom-
menteeris asekantsler.

Esmaspäevani muuseumi
juhiametis olnudAndres Too-

de kommenteeris käesolevat
olukorda sõnadega, et ega tule-
mus asja muuseumis asja liht-
samaks tee, pigem vastupidi −
vähemalt esialgu tekitab hoo-
pis rohkem segadust. "Esiteks
see, et kogu probleem ei ole tä-
naseks lahendatud, sest kohu-
setäitja on kohusetäitja. Tuleb
uuskonkurss ja ma ei näeküll
praegu ühtegi teist võimalust,
kui et tegemist saab olema toi-
munu kordusetendusega. Kuni
probleeme olemuslikult ära ei
lahendata − ja selleks on ikka-
gi linnakäitumine −, seni ei la-
hene miski," ütles Toode. Mees
lisas, et nõustus ELi projekti-
ga jätkama, sest tunneb vas-
tutust, et see saaks korralikult
ellu viidud.
Linn tahab muuseumi
tappa?

"Pole üldse kindel, et soo-
vin uuelkonkursil kandideeri-
da. On isegi pisukene kergen-
dus, sest praegune lahendus
ei vii linnapoolse rahastami-
se suhtes kuhugi, asjad jäävad
endiselt õhku. Riik pole suut-
nud ennast kehtestada. Lähe-
me uude aastasse suurte ra-
haliste probleemidega, mis on
veel suuremad, kui olid mullu.
Käesolevat aastat alustasime
nulliga ja siis algas meie kiu-
samine, aga järgmisest alusta-
me 70 000 miinusega.

Kui see kottimine kestab,
siis pikka pidu sel muuseumil
pole. Ega inimesed jaksa lõpu-

tult seda jama taluda− nad ei
lahku kohe, aga vaikselt ha-
katakse ära minema, hoitakse
silmad teiste tööpakkumiste
suhtes lahti. Ja seda just olu-
korras, kui oleme pannud ju-
be hea tiimi kokku, oleme se-
da üleEesti komplekteerinud
ja Narvast parimad võtnud.
Oleme praegu väga teovõi-
mas organisatsioon, aga kui
sult jalge alt vaip ära tõmma-
takse, katsu siis püsti jääda!"
kommenteeris Toode.

Ka muuseumiajutiseks ju-
hiks määratudIvo Posti leiab,
et määramatuseperiood kes-
tab. "Sisuliselt saan teha vaid
seda, et juhin muuseumi se-
ni, kuni toimub täisotsustus.
Saan teha jooksvaid töid, aga
suuri muudatusi ei saa ette
võtta, sest selleks pole volitu-
si," ütles Posti.

Lõhkise küna olukord on
SA Narva Muuseum ümber
kestnud juba aasta. Kohalik
võim on mõista andnud, et
neile Andres Toode ei meeldi,
ning välja on toodud erisugu-
seid puudusi muuseumi juhti-
mises, mis jällegi riigipoolse
auditi kaudu mingit kinnitust
pole saanud.

Mingigi selgus saabus ase-
kantler Tarvi Sitsi sõnul sel-
lega, et järgmise aasta eelar-
ve osas korrigeeritud kujul
jõudis nõukogu esmaspäeval
otsusele. Aga täisvolitustega
juhti muuseumil praeguseni
pole ja kuskilt ei paista ka.

Ivo Posti (paremal): "Sisuliselt saan teha vaid seda, et juhin muuseumiseni, kuni toimubtäisotsustus.Saanteha jooksvaidtöid, aga suuri muudatusi eisaaette võtta,sestsellekspole
volitusi."

ILJA
SMIRNOV

ANDRES TOODE

Kui see kottimine kestab,
siis pikka pidu sel muuseumilpole. Ega inimesed jaksalõputult seda jamataluda.

Kohtla-Järve
korterite
ruutmeetri
hind kukkus
75 eurole
Eesti suurematest linnadest nii-
gi aastaid kehvema kinnisvara-
väärtusega Kohtla-Järvel kuk-
kus korterite ruutmeetri kesk-
mine hind novembris toimunud
tehingute põhjal 75 eurole.

See tähendab, et keskmise,
40-50ruutmeetrisekahetoalise
korteri turuväärtus jääbprae-
gu vahemikku 3000-3750 eu-
rot. Võrdluseks: kõigest 50 ki-
lomeetrit eemal asuvas naa-
berlinnas Rakveres on sama
suurte korterite väärtus seit-
se korda suurem ehk 20 000-
25 000 eurot.

75 eurot on Kohtla-Järve ka-
he viimase aasta kõige mada-
lam tase ja on jõudnud läheda-
leka hinnapõhjale, mis oli 2011.
aasta maikuus, mil keskmiseks
tehingu hinnakskujunes 56 eu-
rot. Viimasekümne aasta jook-
sul on Kohtla-Järve korterite
väärtus langenud ligemale viis
korda. Tänavuse aasta jooksul
on hinnatase eelmise aasta sa-
ma perioodiga võrreldes kuk-
kunud 25 protsenti.

15suurema linna pingereas
on Ida-Viru linnadest parimal,
8. kohal Narva, kus ruutmeet-
ri keskmine hind oli novemb-
ris 437 eurot. Narvas on korte-
rite hinnatase püsinud enam-
vähem eelmise aasta tasemel− vähenemine on olnud vaid
2,7 protsenti.

Maakonnakeskuses Jõh-
vis seevastu on korterid aas-
taga odavnenud 31 protsenti.
Novembris kujunes keskmi-
seks tehinguhinnaks 236 eurot.
Kõige kallima korteri eest, mis
Jõhvinovembris müüdi, oli ost-
ja nõus maksma 50 500 eurot.

Üle tuhande euro ruutmeet-
ri kohta küündis novembris
korterite hind Eestis neljas
linnas: Tallinnas, Tartus, Ku-
ressaares jaPärnus. Alumises
pooles on punasele laternale
Kohtla-Järvele kõige lähemal
104 euroga Valga. (PR)

Korterite ruutmeetri
keskmine tehinguhind
novembris
suuremates linnades
1. Tallinn 1724
2. Tartu 1282
3. Kuressaare 1102
4. Pärnu 1067
5. Viljandi 618
6. Haapsalu 596
7. Rakvere 527
8. Narva 437
9. Võru 388
10. Põlva 338
11. Paide 288
12. Jõhvi 236
13. Jõgeva 185
14. Valga 104
15. Kohtla-Järve 75
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Arvamus
Muuseumiga puntras
Tragikoomilisele jandile selle ümber, kes ja kui-
das peaks juhtima Narva muuseumi, ei paistagi
lõppu tulevat.

Kultuuriministeeriumi esindajad astusid omalt
poolt sammu tagasi ega toetanud äsjasel kon-
kursil muuseumi ligemale 14 aastat juhtinud,
kuid Narva linnavõimude jaoks vastuvõetama-
tut Andres Toodet. Narva linna esindajad jätka-
sid aga Eldar Efendijev surumist muuseumi ju-
hiks ega tulnud kompromisskandidaat Ivo Pos-
ti selja taha.

Ei ole kahtlust, et nii nagu Toodel, on ka Efen-
dijevil (kes on samuti varem sama muuseumi
eesotsas olnud) hulganisti teeneid selle arenda-
misel. Kuid kas tõesti oleks praeguseks juba pen-
sioniikka jõudnud Efendijev, kes on erialasest
tööst palju aastaid eemal olnud, muuseumi jaoks
kõige parem valik? Pigem paistab läbi lihtsalt
Narva võimude tahe panna muuseumis toimuvat
kontrollima oma ustav parteikaaslane.

Ometigi peaks ka Narva volikogu mõistma, et
linna jaoks on esmatähtis muuseumi arendamine.
Sellest sõltuvad turistide hulk, Narva linna tun-
tus ja maine, töökohad ning palju muud. Praeguse
käitumisega töötatakse sellele kõigele ise vastu.

Eesti riigi jaoks on Narva muuseum ka eesti
kultuuri kindlus linnas, kus seda üleliia palju po-
le. Linnavõimude huvidega arvestamine jakoos-
töövõimaluse hoidmine on muidugi tähtsad. Kuid
kannatlikkusel on ka piirid ja kultuuriminister
Indrek Saarel on aeg selles piinlikuks kiskuvas
loos selgroogu näidata.

ÜKS KÜSIMUS
KUIDAS JÕUATE KAHEL TOOLIL TOIMETADA?

Mitmed riigikogu liikmed on tõdenud, et tööd parlamen-
dis ja kohalikes volikogudes pole sugugi lihtne ühita-
da. Et osaleda eilsel Jõhvi volikogu istungil, pidi Mar-
tin Repinski puuduma samal ajal toimunudriigikogu is-
tungilt.

Riigikogu ja Jõhvi vallavolikogu liige
(Keskerakond) Martin Repinski

Ega see lihtne ole ja sõitmist on see-
tõttu rohkem. Tänagi [esmaspäeva] hom-
mikul sõitsin Tallinna, kuna tuli olla rii-
gikogu maaelukomisjoni istungil. Siis tu-
lin tagasi Jõhvi volikogusse ja sõidan õh-
tul uuesti Tallinna, et olla hommikul rii-
gikogus.

Seekord toimus Jõhvis volikogu istung ebatavalisel
ajal − esmaspäeval. Seetõttu pidin tõesti riigikogu istun-
gi vahele jätma. Kuigi tõsiasi on, et esmaspäevane pärast-
lõunane istung kuulub arupärimistele, mis tähendab ena-
masti seda, et ministrid vastavad küsimustele ja oposit-
siooni saadikud on saalis, aga koalitsiooni omi mitte. Ma
ei kiida seda heaks, aga nii oli ka siis, kui Reformierakond
oli võimul ja Keskerakond opositsioonis.

Hea oleks, kui vallavolikogu istungid toimuksidnagu
tavaliselt neljapäeva pärastlõunal − sel ajal ei ole riigi-
kogus istungit.

Valimised: kilpkonn,
madu ja käblik

Nikolai Pavlenko AJAKIRJANIK

Teada-tuntud tõde on see,
et kohalike omavalit-
suste valimised on Ees-
ti kõige demokraatli-

kum protsess. Kohaliku oma-
valitsuse volikogu valimise
seadus on see, mille üleEesti
kogu maailma ees tõeliselt uh-
ke võib olla, mitte aga e-riik
või üsnagi vaieldavad majan-
dusnäitajad.

Kodakondsusest olenema-
ta võivad kohalikel valimistel
osaleda kõik alaliselt Eestis
elavad ning riigi arendamis-
se ja heaolu tagamisse jõudu
möödapanustavad isikud. Pa-
raku elavadpaljud veel prae-
gugi otsekui nõukogude ajas,
mil valimisi kui selliseid pol-
nudki, st puudusid alternatiiv-
sedkandidaadid ning hääl tuli
anda nende isikute poolt, kelle
kandidatuuri oli välja käinud
NLKP rajooni- või linnakomi-
tee. (Teisi parteisid meil liht-
salt ei eksisteerinud.) Praegu
on meil igale saadikukohale
kümneid, kui mitte sadu kan-
didaate, entkas jakuidas meil
see demokraatlik protseduur
toimib?

Et asi päris selge oleks, esi-
tagem siinkohal paar naiiv-
set küsimust: milleks valimi-
si korraldatakse ja miks me
neist osa võtma peame? Vali-
mised annavad meile võima-
luse muuta oma elu paremu-
se poole või siis vähemalt ta-
gada see, et meie elu halve-
maks ei muutuks. Ning vali-
mistel peame me osalema sel-
lepärast, et just meie, valijad,
otsustame hääletussedelit va-
limiskasti lastes, kellele me
usaldame oma elu korralda-
mise eelolevaks neljaks aas-
taks. Ent säärase näilise liht-
suse juures ei pruugi valimis-
te tulemused alati loogilised
olla (või vähemalt ei tundu
nad seda väliselt).

Alustagem sellest, et
kohalikel valimistel
mingist ideoloogilisest
võitlusest rääkida ei

saa, kuna erakonnad ja vali-
misliidud erinevad üksteisest
nagu linnud, kellel on erisugu-
ne sulgede värv, kuid kõik nad
on pärit ühest ja samast pe-
sast, mil nimeks võimuiha.
Pealegi mõtleb valija hääle-
tussedelit valimiskasti lastes
kõige vähem erakonna prog-
rammist − ta lihtsalt annab
oma hääle ühele konkreetsele
inimesele.

Ühesõnaga on valimistel
enamasti täheldatav eri isi-
kute ärihuvide põrkumine.
Kusjuures mõned kandidaa-
did isegi ei kahtlusta, et oma
kandidatuuri üles seades te-
gutsevad nad (kas otseselt
või kaudselt) kellegi ärihuvi-
de nimel. Tehnoloogia on siin
äärmiselt lihtne: lokomotiiv
veab enda järel hulga vagu-
neid. Nõnda tulebki välja, et
paljude "rahva valitute" roll
nende nelja aasta jooksul piir-
dub distsiplineeritud käetõst-
misega.

Sellesama sooviga haarata

endale osake võimupirukast
on sageli selgitatav ka koalit-
siooni loomine. Kõik see tu-
letab meeldeanekdooti-mõis-
tujuttu maost ja kilpkonnast.
Vees ujus kilpkonn, kelle sel-
ga oli end sättinud madu. Vii-
mane tahtis hirmsasti kilp-
konna hammustada, kuid ei
teinud seda, kuna kartis ära
uppuda. Kilpkonn oleks mao
meelsasti seljast maha rapu-
tanud, kuid kartis, et too võib
teda surmavalt salvata. Kõr-
valt vaadates aga tundusid
nad üsna sõbraliku ja rahu-
meelsepaarikesena...

Kel veidikegi mälu alles, ei
saa märkamata jätta, et lõvi-
osa kandidaatidest moodusta-
vad isikud, kes on juba kor-
duvalt võimul olnud, kuid po-
le kogu oma saadikuaja jook-
sul midagi oma linna või val-
la heaks teinud, ent on sellest
hoolimata taas kümneid ja sa-
du hääli kogunud.

Jätame kõrvale jutud sel-
lest, kas möödunudvalimiste
tulemused olid õiglased või
ebaõiglased; sellest, et keegi
lihtsalt ostis hääli kokku jne.
Siiski peitub siingi formaalne
õiglus. Me elame demokraat -

likus riigis ning kui kellele-
gi on pudel tasuta viina de-
mokraatia tipp, mis siis ikka
parata − kui ehk ainult and-
jat ja võtjat moraalselt huk-
ka mõista.

Inimene nimetab end uh-
kusega looduse krooniks, ent
tal tasuks nii mõndagi ka loo-
ma- ja linnuriigist õppida.
Näiteks käblik on Eesti väik-
semaid linde− kõigest 10 cm
pikkune −, kuid laulab valje-
mini kui lõoke ja metsvint.
Ent käblik pole tuntud ainult
oma valju lauluhääle poolest
− käblikutel on ka omapära-
ne pereelu: isaslind võib ehi-
tada mitukümmend poolval-
mis pesa. Milleks nii palju?
Aga sellepärast, et emaslin-
nud eelistavad neid "peigme-
hi", kellel kõige rohkem pe-
si rajatud.

Piltlikult öeldes on meil
hirmutundestalandlikult oma
koormat vedavaid kilpkonni
valimistel piisavalt. Veelgi
rohkem on madusid, kes on
valmis endast mitu korda suu-
rema ohvri iga hetk alla nee-
lama. Ning vaid usinasti pesi
meisterdavaid käblikuid pole
kuulda ega näha.

Me elame demokraatlikus riigis ning kui kellelegi on pudel tasuta
viina demokraatia tipp, mis siis ikka parata − kui ehk ainult and-
jat ja võtjat moraalselt hukka mõista.

PÄEVA LAUSE
"Nad ei taha liikuda
sentimeetritki eema-
le oma praegusest ag-
ressiivsest hinnasta-
misstrateegiast, mille
printsiip on "hinna piir
on taevas"."
Euroopa rahvatervise ühen-
duse poliitikajuht Yannis
Natsis ravimifirmade ahnu-
sest.
(Eesti Päevaleht,
18. detsember)

LEHED EILE
POSTIMEES kirjutab, et

inimeste suhtumine poliiti-
kutesse on kahetine. Ühest
küljest neid mütologiseeri-
takse, omistades neile ka-
valust ja strateegilist mõt-
lemist, mida neist paljudel
tegelikult olla ei pruugi. Sa-
mas kahtlustatakse ja süü-
distatakse neid ahnuses,
omakasupüüdlikkuses ja
pettuses.

Seesugune skisofreenili-
ne olukord ei saa jätta sün-
nitamata mitut laadi vande-
nõuteooriaid, ning enamikule
ühiskonnast pole huvitav mit-
te see, millest räägivad polii-
tikud, vaid see, millest nad
vaikivad. Seetõttu peavad
poliitikud ise olema huvita-
tud oma tegevussfääri maksi-
maalsest läbipaistvusest. Sa-
mas on salastatusparim või-
malus varjata oma rumalust,
ebakompetentsust või ebaa-
usust. Kusjuures, mida hal-
vem on olukord riigis, seda
rohkem on salastatust.

Seepärast saadabriigiko-
gu komisjoniistungite sal-
vestiste salastamine Eesti
ühiskonnale negatiivse sig-
naali. Muidugi eeldab mõne
arutelu spetsiifika salastust,
näiteks see, mis puudutab si-
se- ja välisjulgeolekut. Ent
näitekskeskkonnakomisjoni
salvestised ei tohiks ju ise-
enesest olla midagi säärast,
mida nii tiheda saladuseloo-
riga varjata, et neile ei pääse
ligi isegi prokuratuur, ava-
likkusest rääkimata.

EESTI PÄEVALEHT nen-
dib, et Riigi Kinnisvara ASi
asutamise ajal õhus hõljunud
idee järgi peaks kogu riigile
kuuluv hoonestatudkinnisva-
ra juba ammu selle 2001. aas-
tal loodud ettevõtte bilansis
olema. Kui päriselt ka oleks,
haldaks haridusministeeriu-
mi Tallinnas Tõnismäel asu-
vat hoonet endiselt RKAS,
kuigi ministeeriumi värske
kogemus näitab, et ise saab
odavamalt japaremini.

Haridusministeerium lõi
RKASi teenusest loobudes
(mitte täielikult, vaid ainult
ühe maja puhul) pretseden-
di. See ei kesta kaua, kui riik
hakkab oma praegust sihti− kanda kogu endale kuu-
luvkinnisvara 2020. aastaks
RKASi bilanssi − jõulisemalt
ellu viima. Seni on riigiasu-
tused vara üle andnud vaba-
tahtlikkuse alusel.

Ent arvestades riigiasu-
tuste senist seinast seina ula-
tuvat tagasisidet RKASi tee-
nustele, on sund viimane asi,
mida tuleks protsessi kiiren-
damiseks rakendada.
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Uudised
EESTI
ÕIGEKIRJA HINDAMINE
EESTI KEELE
RIIGIEKSAMIL JÄÄB
Haridus- ja teadusminister
Mailis Reps ütles esmas-
päeval riigikogus arupäri-
mistele vastates, et õigekir-
ja hindamine on eesti keele
riigieksami lahutamatu osa,
seda nii funktsionaalse lu-
gemis- kui ka kirjutamisos-
kuse hindamisel.

"Õigekirja hindamisest
eesti keele riigieksamil ei
loobuta," sõnas Reps hari-
dus- ja teadusministeeriu-
mi (HTM) pressiesindaja
teatel. "Me kindlasti ei saa
toetada eksami muutmist
sellisel kujul. Ministeerium
teeb kõik selleks, et ilusas
eesti keeles õigesti kirjuta-
mist väärtustada ja eden-
dada noorte head ema-
keeleoskust."

Reedel kohtusid ka HTMi
ja SA Innove esindajad
emakeeleõpetajate seltsi-
ga. Ministeerium kinnitas,
et on seltsiga samal arva-
musel, et emakeele eksa-
mil kirjapandu keelelist
õigsust tuleb hinnata kõiki-
des eksami osades ning
emakeeleõpetajaid tuleb
senisest rohkem kaasata
eksami väljatöötamisse.

Avalikkuses on tekitanud
küsimusi 2018. aasta eesti
keele riigieksamit ettevalmis-
tava komisjoni otsus muuta
hindamisjuhendit. Muudatus
sai alguse keeleekspertide
ettepanekust hinnata luge-
misülesannete vastuseid nii,
et õigekirjavigade eest punk-
te maha ei arvata. HTM se-
da otsust ei toeta.

KESKERAKONNA
TOETUS LANGES AASTA
MADALAIMALE
TASEMELE
Keskerakondlasest Kadri
Simsoniga seotud skan-
daali järel langes Keskera-
konna toetus aasta mada-
laimale tasemele, selgub
Postimehe ja BNSi tellitud
Kantar Emori uuringust.

Detsembris langes Kesk-
erakonna toetus 21,5
protsendini, selgub uurin-
gust. Viimati oli toetus
Keskerakonnale sama ma-
dalal tasemel mais. Siis
toetas Keskerakonda 21,8
protsenti. Toona oli põhju-
seks keskerakondlasest
Arvo Sarapuu kinnipidami-
ne kahtlustatavana Tallinna
prügiäri kriminaalasjas.

Ka on kogu valitsuskoalit-
siooni toetus langenud 3,6
protsendipunkti võrra. Kui
novembris toetas koalit-
siooni 48,1 protsenti vas-
tanutest, siis detsembriga
langes toetus 44,5 prot-
sendile.

Uuringu läbi viinud Kantar
Emori uuringujuhi Aivar Voo-
gi sõnul võib Keskerakonna
reitingu languse põhjust ot-
sida nii Kadri Simsoni skan-
daalist, suurt segadust teki-
tanud uuest tulumaksusea-
dusest kui ka valitsuse otsu-
sest jätkata alkoholiaktsiisi
tõstmist. (BNS)

VALIKUD: Kas investeerida betooni või hoiakutesse?

Ministrid näevad Ida-Viru
programmi erisuguselt

Ida-Viru program-~

mi edenemine top-
pab ministrite erisugu-
se arusaama taga, mi-
da õieti tuleks siin kan-
dis arendada ja mil-
list raha sellesse prog-
rammi suunata.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

"Valitsus on kokku leppinud,
et riigihalduse minister töö-
tab välja Ida-Virumaa prog-
rammi, mis sisaldab vajalik-
ke investeeringuid infrast-
ruktuuri ja inimeste elukva-
liteedi parandamisse," ütles
riigihalduse minister Jaak
Aab.

Näiteks tõi ta plaani suu-
nata aastatel 2017 - 2021 Ida-
Virumaale investeeringuteks
ligikaudu 200 miljonit eurot,
viidates tööstusaladele ja tu-
rismiobjektidele, aga ka ava-
like teenuste kvaliteedile,
avalikule linnaruumile ning
sisekaitseakadeemia õppe- ja
treeningkeskusele.

Mentaliteet ja tööturg
Keskkonnaminister Siim

Kiisler seesuguseid investee-
ringuid ei poolda: "Mina ar-
van, et Ida-Virumaa tänased
probleemid on eelkõige Ida-
Viru seotuses ülejäänud Ees-
tiga. See ei ole küsimus sel-
lest, et anname veel viis mil-
jonitmingile objektile − neid
miljoneid on siia juba häs-
ti palju tulnud. Küsimus on
muus: selles, kuidas Ida-Vi-
ru on ülejäänud Eestiga seo-
tud kultuuriliselt ja mentaa-

lselt, kas siin on piisavalt in-
fot sellekohta, mis Eestis toi-
mub, Eesti riigi ja seadusand-
luse, eesti kultuuri kohta; kas
need inimesed, kes siin koo-
lis käivad, omavad samasu-
gust arusaamist Eestist, sa-
masugust suhtevõrgustik-
ku nagu teised Eesti lapsed
− SEE peaks olema Ida-Viru
programmi põhisisu."

Kiisleri sõnul on Ida-Vi-
rumaa teiste maakondadega
võrreldes riiklike program-
mide poolt ka praegu väga
hästi toetatud, investeerin-
guid on tulnud siia rohkem
kui näiteks Lääne-Virumaa-
le. See on ka tulemusi and-
nud: keskmiste sissetulekute
poolest on Ida-Virumaa maa-
kondade pingereas vähehaa-
valkõrgemale tõusnud ja po-
le enam tagaotsas, vaid juba
esimeses pooles.

"Pigem tuleks rääkida
vaimsetest tegevustest. Siin
ei ole vaja mittebetooni vala-
da, vaid muuta kultuuri," üt-
les ta.

Jaak Aabi sõnul polegi
programmiga plaanis raha
betooni valada, vaid eelkõige
toetada ettevõtluskeskkonda
ja tööturgu.

"Ida-Virumaa majandus-
keskkond peab soosima uu-
si investeeringuid ja kõrge-
mat ettevõtlusaktiivsust, ai-
tama suurendada sissetule-
kute taset ja tööhõivet. Jätku-
suutlikuks arenguks on olu-
line majanduse mitmekesis-
tamine, et see ei sõltuks lii-
ga tugevalt põlevkivist. Elu-
keskkond peab võimaldama
Ida-Virumaa ettevõtetel kva-
lifitseeritud tööjõu osas teis-
te Eesti piirkondadega edu-
kalt konkureerida ning soo-

dustama elanike, eelkõige
noorte väljarände pidurdu-
mist," toonitas ta.

Siim Kiisleri seisukoht on,
et keskenduda tuleks pigem
hoiakute, mentaliteedimuut-
misele.

"Kui oli jutt sisekaitseaka-
deemia toomisest Ida-Virus-
se, siis millised olid vastuar-
gumendid? Öeldi, et see ku-
jutab ohtu meie sisekaitse-
valdkonnale, et kvaliteet lan-
geb. Miks inimesed ütlevad,
et nad ei taha Ida-Virumaa-
le minna? Kindlasti on küsi-
mus sellepiirkonna seotuses
ülejäänud Eestiga, hoiakutes,
aga ka korruptsioonitasemes,
ettevõtluse võimalustes, ko-
haliku juhtimise läbipaistvu-
ses − kõik see kokku on sel-
lise keskkonna kujundanud.
Ühtepidi on vaja idavirulasi
paremini integreerida ülejää-
nud Eestiga, teisipidi on vaja
muuta paljude eestlaste suh-
tumist Ida-Virusse."

Ida-Viru programmi on te-
ma sõnul vaja küll, aga selle
suunadpeaksid teistsugused
olema: "Et ETV+ saaks siin
tegutseda, et Eesti teleka-
naleid saaks siin vaadata, et
eestikeele õpe koolides oleks
tipptasemel. Müüre võib mui-
dugi ka laduda, aga selleks
kulutatakse juba praegu pii-
savalt."

Keskkonnaraha vaid
üks võimalustest

Sügisel jutuks olnud saas-
tetasude suunamisele Ida-Vi-
ru programmi oli keskkonna-
ministeerium vastu.

"Saastetasust laekuvat
raha tuleb kasutada saas-
tamise likvideerimiseks,
sellest tekkivate mõjude
vähendamiseks, mitte kui-
das pähe tuleb," väitis Siim
Kiisler.

Nüüd räägitakse võimalu-
sest kasutada programmi ra-
hastamiseks põlevkivi res-
sursitasude riigieelarvesse
minevat osa.

"Ressursitasu laekub rii-
gieelarvesse ja selle kasuta-
mine on riigieelarve valiku-
te koht," polnud Kiisleril sel-
lekohta rohkem öelda.

Jaak Aab nimetas prog-
rammi rahastamise võima-
lustena lisaks keskkonnata-
sudele tõukefondidemeetme-
te konkreetsemat suunamist
ja riigieelarvet.

Kuu aega tagasi ütles Aab,
et tahab Ida-Viruprogrammi
teist korda valitsuse kabine-
tiistungile arutamiseks tuua
detsembris.

Eile jäi ta sellekohasele
küsimusele vastates ebamää-
raseks, öeldes, et programmi-
ga on plaanis valitsusse min-
na lähiajal.

Siim Kiisler väitis, et Ida-Virumaa on riiklike programmide poolt praegugi väga hästi toetatud, tuues näiteks arenevad tööstuspargidjatänupromenaadidele sootuks teise ilme saanudlinnasüdamed. MATTIKÄMÄRÄ

SIIM KIISLER

Siin ei ole vaja mitte betoonivalada, vaidmuuta
kultuuri.

LÜHIDALT
KOHTLA-JÄRVE ON SAANUD
OODATUSTROHKEM
TULUMAKSU

KOHTLA-JÄRVE. Oodatust suu-
rem tulumaksu laekumine või-
maldab Kohtla-Järvel suurendada
lisaeelarvega linna tänavusi tulu-
sid.

Tänavuse eelarve vastuvõtmisel
lähtusid volikogu liikmed sellest,
et tulumaksu laekumine kasvab
sel aastal eelmisega võrreldes 1
protsendi võrra. Novembri alguse
seisuga oli aga seda tulnud 3,4
protsenti planeeritust rohkem.
See võimaldabki eelarves suu-
rendada tulumaksu laekumist
430 000 euro võrra. Kui aasta
alguses kavandas volikogu tulu-
maksu laekumiseks 18,070 mil-
jonit eurot, siis nüüd tõuseb see
summa 18,5 miljoni euroni.

Vaatamata oodatust paremale
tulumaksu laekumisele, jääb sel-
le kasvutempo Kohtla-Järvel siiski
alla teistele Eesti suurematele
linnadele. Eestis keskmiselt on
tulumaksu laekumine omavalit-
sustele selle aasta kümne kuuga
kasvanud 7,8 protsenti. Tallinnas
on tõus olnud 8,9, Pärnus 6,8 ja
Narvas 5,5 protsenti.

AASTA ISALE MÕELDUD RAHA
LÄHEB TULEVASELE
MEDITSIINIÕELE
KOHTLA-JÄRVE. Et konkursile
"Kohtla-Järve aasta isa 2017" ei
laekunud ühtegi ettepanekut, jäi-
gi see tiitel tänavu välja andmata
ning nõnda jäi volikogu kantselei
eelarves üle ka 150 eurot, mis
oli mõeldud aasta isale.

Sel kolmapäeval toimuval Koht-
la-Järve volikogu istungil on kavas
suunata see raha Tallinna tervis-
hoiu kõrgkooli Kukrusel asuvas
üksuses kõige paremini õppivale
üliõpilasele stipendiumi maksmi-
seks.

SÜÜDATI LAPSEVANKRID

NARVA. 15. detsembril kell
19.20 said päästjad väljakutse
Narva linna Energia tänavale, kus
kortermaja keldris põlesid lapse-
vankrid. Päästjad kustutasid põ-
lengu kell 19.31. Põlengu oleta-
tav tekkepõhjus on süütamine.

POLITSEI

POLITSEINIKU LÖÖJA
PEETI KINNI
17. detsembril kell 18.45 lõi
45aastane mees Lüganuse val-
las Lüganuse alevikus Lüganuse
teel asuvas majas teenistusko-
hustusi täitnud 32aastast polit-
seiametnikku. Patrull viibis majas
väljakutsel lähisuhtevägivalla juh-
tumi pärast. Politsei pidas mehe
kahtlustatavana kinni.

LÕI EAKAT EMA KEPIGA

17. detsembril teatati, et Kohtla-
Järvel Järveküla teel asuvas kor-
teris lõi 87aastast naist kepiga
tema 57aastane poeg. Naine toi-
metati esmaabi andmiseks haig-
lasse, politsei pidas mehe kaht-
lustatavana kinni.

ENDINE ELUKAASLANE TULI
KALLALE
17. detsembril teatati, et Kohtla-
Järve Oru linnaosas Kase tänaval
tungis 32aastasele naisele kalla-
le tema endine elukaaslane. Po-
litsei pidas 37aastase mehe
kahtlustatavana kinni.
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AUVÄÄRNE KARJÄÄR: Narvas teenistust alustanud spanjel oli ametis kümme aastat

Rakvere politseist saadeti erivahend pensionile
Eile lõunal sibas Rak-~

vere politseijaoskonna
koosolekute saalis rin-
gi pensioni välja teeni-
nud erivahend ja otsis te-
lekanalile korraldatud de-
mol mõne minuti jook-
sul üles narkootilise aine.

Toomas Herm
Virumaa Teataja

Politsei- ja piirivalveame-
ti eri- ja vormivarustuse juh-
tivametnik Tõnu Tänav rää-
kis, et seda on küll võõrastav
kuulda, kuid teenistuskoerad
onkirjas kui erivahendid.
Pensionini veavad
vähesed välja

Erivahendid on ka käe-
rauad, kumminuiad, teenis-
tusrelvad. "Aga sellist eriva-
hendit me ei võta hommikul
kell kaheksa riiulilt ega pa-
ne õhtul kell viis tagasi," üt-
les ta pensionipõlve välja tee-
ninud Vene jahispanjelile Ar-
gusele viidates. Kui kummi-
nuial või muul erivahendil
saab aeg täis, visatakse see
lihtsalt ära, koerte puhul aga
nii käituda ei saa. "Me saada-
me pensionile oma kolleegi,"
sõnas Tänav.

Vene jahispanjel Argus, kes
suvel sai 10aastaseks, oli maa-
konnas esimene politseikoer,
kes pensionile saadeti. Vanem-
koerajuht Raul Bamberg selgi-
tas, et temagi koer pidanuks

pensionile minema, kuid suri
enne ära. Bambergi sõnul po-
le kuigi palju neid politseikoe-
ri, kes pensionini elavad.

Narkokoer Arguse juht Ar-
go Uus tunnistas, et Argus po-
le nii heas vormis ammu ol-
nud. "See on ressursi raiskami-
ne," kommenteeris maakonna
politseijuht IndrekLink. Jakui
Argus kippus peremehe kor-
raldusi pisut eirama, siis kõ-
las publiku hulgast: "Ta on va-
na, ei kuule enam hästi"; "Teab,

et pensionile saatmise käskki-
ri on vormistatud."

Argus sündis 2007. aasta au-
gustis ning alustas tööd nar-
kokoerana Narvas. Argo Uus
sai Arguse juhuslikult. Varem
kuulus koer politseinikule, kes
pidi ise varsti pensionile mine-
ma. Argus tuli Uue perre ve-
nekeelsest keskkonnast ja va-
hepeal pidi uus peremees isegi
mõtlema, kas tal õnnestub üld-
se neljajalgsega õiget kontak-
ti saavutada. Pisaraid ei vala-

tud siiski asjata ja umbes aas-
ta möödudes tunnistas Argus
oma uut peremeest.

Ühekordne pension
500 eurot

Argo Uus meenutas, et kui
ta esimest korda koera koju
tõi, siis käis Argus kõik mööb-
litükid üle ja märgistas ehk
märgas ära. Nüüd on koera-
juhil ka uus koer − Saksa lam-
bakoer, kes kutsikana Arguse-
ga mängides spanjelil peaaegu

saba otsast hammustas. Ja se-
da spanjel mäletab ega ole an-
destanud. Argo Uus rääkis, et
kodurahu huvides hoiabki ta
koeri eri tubades. "Aga armsad
on mõlemad," lisas Uus, kes ar-
mastab koeri. Peale kahe polit-
seikoera on tal veel olnudkolm
isiklikku koera. Paraku mürgi-
tas üks vaimselt ebastabiilne
inimene nad Moonakülas, kus
Uus elab, ära.

Küsimusele teenistuskoera-
le antavast pensionist ja 500

tulumaksuvabast eurost vas-
tas Uus, et Argus sai ühekord-
selt makstava summa. Roh-
kem ei maksta. "Esialgsed ra-
vikulud katab ära," kommen-
teeris Uus oma neljajalgse
sõbra ühekordset pensioni.

Uue sõnul ei saa Arguse
avastatud narkolastidest jut-
tu teha, sest see info ei ole ava-
likustamiseks. Küll aga on Ar-
gus näidanud häid tulemusi
erisugustel kutsevõistlustel.
"Ta on meie raudvara," ütles
politseijuht Indrek Link.

Praegu töötab politsei- ja
piirivalveametis 70 teenis-
tuskoera, nende seas on kõige
rohkem Saksa ja Belgia lam-
bakoeri.

POLITSEIKOER ARGUS
* Sündis 2007. aastal
* Tõug: Vene jahispanjel
* Alustas teenistust Narva piiri

punktis, hiljem oli ametis Rakveres
* Spetsialiseerumine:

narkootikumide avastamine

Spanjel Argust tulid eile pensionile saatma ka mitmed tema kolleegid, kes jätkavad teenistust politsei- ja piirivalveametis.
POLITSEI

Jõhvi küsib matusetoetuseks raha
juurde

Jõhvi volikogu, kes pi-~

di eile kinnitama matu-
setoetuse määraks 220
eurot, lükkas otsustami-
se edasi. Lootuses, et riik
vaatab üle arvestusmu-
deli, mille järgi eraldatak-
se omavalitsustele matu-
setoetuse raha, mis aga
Ida-Viru linnu ei soosi.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Volikogu pidi aasta viimasel is-
tungil arutama eelnõu, mille
järgi hakatakse Jõhvis maks-
ma matusetoetust 220 eurot,
ehkki riik on välja hõiganud, et
toetab alates tuleva aasta 1.
jaanuarist matuste korralda-
mist kõikide lahkunute puhul
250 euro ulatuses. Riik eraldab
selleks toetusfondikaudu raha
kohalikele omavalitsustele,
kelle pädevusse jääb matuse-
toetuse määramine.
Valesti jagatud?

Jõhvi vallale on tasandus-
ja toetusfondieelnõus planee-
ritud matusetoetuse maksmi-
seks 41 287 eurot. Statistika
järgi on Jõhvi valla viie aas-
ta keskmine surmadearv aas-
tas 191.

"Kui vaatan otsa riigi eral-
datud summale ja surmade
statistikale, ei tulekuidagi 250
eurot. Sel juhul peaks vald li-
gi 8000 eurot juurde maksma,"
ütles sotsiaalteenistuse juht
Sirli Tammiste.

Üle Eesti jagatakse 4 mil-

jonit eurot. Raha eraldatakse
eri vanuses elanikkonna arvu
järgi, arvestamata piirkonda-
de eripära.

"Algul tundus, et riik lubas,
aga ei andnud kaasa piisavalt
raha. Süda ei andnud siiski ra-
hu, jagasime 4 miljonit Eesti
keskmise surmade arvuga ja
tõepoolest on vajaminev sum-
ma olemas, lihtsalt valesti ja-
gatud," tõdes volikogu esimees
Niina Neglason, kes tegi ette-
paneku muuta istungi päeva-
korda ja käsitleda matusetoe-
tust pelgalt infopunktina, et
riigiga raha küsimus ära klaa-
rida.

Neglason selgitas, et matu-
setoetuse valemi aluseks on
elanikkonna vanus: 19-64aas-
tastele on arvestatud 21 prot-
senti kavandatud summast,
vanematele 79 protsenti. "Jä-
relikult peab meie piirkonnas
olema tööealistesuremus kõr-
gem − meil on rohkem reos-
tust, tööõnnetusi, narkomaa-

niat. Kui meil jääb puudu, siis
järelikult kusagil jääb üle."
Päritakse aru

Seetõttu on plaanis saata ra-
handusministeeriumilemärgu-
kiri, et arvutuse vastavus piir-
kondadele üle vaadataks. "Suht-
lesinka Sillamäe ja Kohtla-Jär-
ve linna esindajatega, kes on sa-
mamoodi nõus arupärimist te-
gema. Siis oleks sellel rohkem
kaalu," märkis Neglason.

Volikogu liige Arthur Sep-
pern küsis, kuidas mõjutab
matusetoetuse kehtestamise-
ga viivitamine neid jõhvilasi,
kes lahkuvad siit ilmast enne
15. jaanuari, mil peaks toimu-
ma järgmine volikogu istung.

"Avaldused jäävad ootele ja
saame maksta tagasiulatuvalt,"
selgitas Sirli Tammiste, pida-
des otsustamise edasilükkamist
elanike suhtes õiglaseks. "Kui
riik on välja käinud 250 eurot,
on ka Jõhvi elanikel selleks õi-
gustatud ootus," leidis ta.

Niina Neglason tegi jõulueelsel volikogu istungil ettepaneku lükata matusetoetusemäära kehtestamine uudeaastasse.
MATTI KÄMÄRÄ
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Kultuur
AASTAPREEMIAD: Nii kultuur kui ka sport said märgatud

Urve Kilk pälvib elutööpreemia
30. detsembril Jõhvi~

kontserdimajas toimuval
Eesti Kontserdi ja Hen-
nessy aastalõpukontser-
dil antakse üle järjekord-
sed kultuurkapitali Ida-Vi-
rumaa ekspertgrupi aas-
tapreemiad ja Kultuuri-
pärl, mille pälvis tänavu
Kiviõli seikluspargi raja-
ja Janek Maar. Kolman-
dat korda antakse väl-
ja elutööpreemia, mil-
le pälvib armastatud rah-
vatantsujuht Urve Kilk.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Kolmandat korda väljaantava
2000 euro suuruse elutööpree-
mia pälvis kultuurkapitali Ida-
Virumaa ekspertgrupi otsuse-
ga teenekas rahvatantsupeda-
goog Urve Kilk ja järjekorras
kaheteistkümnenda Kultuuri-
pärli saab Kiviõli seikluskes-
kuses mitmekülgsete põneva-
te sportimisvõimaluste loomi-
se eest Janek Maar.
Pärl ja elutöö

"Janek Maar onKiviõli seik-
luskeskuse asutaja ja juhatuse
liige, kelle eestvedamisel on
Kiviõli seikluskeskus arene-
nud mitmekesiseks vaba aja
veetmise meelispaigaks mitte
ainult Ida-Virumaa elanikele.
Siia tullakse kogu perega tal-
vemõnusid nautima ja suvised
ekstreemsusi kogema üle ko-
gu Eesti ning ka raja tagant,"
ütleb Ida-Virumaa spordiliidu
juhtArno Rossman.

Suvistest spordisündmus-
test tuuakse esile juulis toimu-
nud downhill'i võistlust "Fun
Times Fun Cump 2017" ja au-
gustis toimunudEesti võimsai-
mat motokrossipidu − 10. Ki-
viõli motofestivali. Kahepäe-
vase võimsa motosõu raames
toimuskülgkorviga rataste 11.
MM-etapp, quad'ide EM-etapp,

soolotsikliteöökross ning mäk-
ketõusu Eesti meistrivõistlus-
te etapp. Kokku võistles Kivi-
õlis üle 400 motosportlase 22
riigist. Tegemist on Eesti kõi-
ge kõrgemal tasemel moto-
krossivõistlusega, mis on aas-
tatega saanudEesti motospor-
di tunnusürituseks.

Tänavu 5. detsembril oma
80. sünnipäeva tähistanud Ur-
ve Kilk sündis VõrumaalMisso
vallas, kuid elukäik tõi ta juba
lapsepõlves Kohtla-Nõmmele.
Ida-Virumaal on ta elanud ko-
gu oma teadliku elu, mille on
pühendanud eesti keelele, kul-
tuurile jarahvatantsule.

"Urve on olnud ja on täni-
ni eesti rahvatantsu õpetaja,
eestluse hoidja jarahvakultuu-
ri tugisammas. Tema tantsu-
õpetusest on osa saanud luge-
matul arvul tantsijaid ja rüh-
mi, veel praegu on tema õpe-
tada üks naisrühm, üks sega-
rühm, kaks tantsumemmede
rühma ja kolm lasterühma,"
ütles Kilgi kandidatuuri esi-
tanud rahvakultuuri keskuse
spetsialist Ida-Virumaal Eri-
ka Kõllo.
Seisab keele ja
meele eest

2011 anti Urve Kilgi toime-
tamiselvälja maakonna tants-

ujuhtide loomeraamat "Ida-
Viru tantsuvara", kus on vä-
ga palju ka tema loodud rah-
vatantse. 2015. aastal tähis-
tas tema kauaaegne ja armas-
tatud naisrühm Kuppari oma
55. sünnipäeva. Sel puhul pani
Kilk kokku nii mahuka tantsu-
kontserdi kui ka trükise Koht-
la-Nõmme tantsuelust läbi ae-
gade.

2012, mil Kohtla-Järve eesti
gümnaasium tähistas oma 90.
sünnipäeva, anti tema toime-
tatuna välja kooli ajalugu ka-
jastav mahukas raamat, kus
on kirjas nii eestikeele kui ka
rahvatantsu hoidmine läbi aas-
takümnete.

2016. aasta aprillikuus tähis-
tas Kohtla-Järve Järve güm-
naasium oma 50. rahvatantsu-
pidu suure tantsukontserdiga
"Tujuküllane tantsuteekond".
Kilk oli nende pidude algataja
ja edasiviija. Samuti toimetas
ta kooli tantsupidusid kajasta-
va trükise.

Kilk oli sama aasta maa-
kondliku rahvatantsupeo
"Siin on kodukoht" üldjuht,
tema juhtida on aastate jook-
sul olnud nii ülevirumaali-
sed kui üleriigilised tantsu-
peod.

"Olen rõõmus ja õnnelik, et
mu elutööle on pandud nii ilus-

ti särav punkt. Võinrahulikult
tõdeda, et olen midagi teinud,
mis on ka teistelekorda läinud,
mind on märgatud, minu tööd
on hinnatud ja mind on tunnus-
tatud ning loomulikult tekitab
see rahulolu," ütles Kilk Põh-
jarannikule.

Aasta- ja
tunnustuspreemiad

"Ehkki see on andnud mul-
le ainult leiva lauale ja muidu-
gi ka väga palju toredaid õpila-
si, aga hobi korras tehtud töö −
rahvatants − on toonud tunnus-
tust ja au. Pean ka seda täht-
saks, et olen eesti rahvuskul-
tuuri püüdnud siin väga hoi-
da, väärtustada ja edasi kan-
da; teinud seda, mis minu või-
muses on olnud," ütles Kilk ja
lisas, et muretseb eesti keele
pärast, mis noorte hulgas lau-
sa manduvat − ajal, mil vanad
tõekspidamised on nurka vi-
satud ja keel muutub aina lo-
hakamaks.

Aastapreemiad (800 eurot)
pälvisid tulemusliku vokaal-
muusikategevuse eest Külli-
ke Šapovalov, teatritegevu-
se eest Natalia Tšikul, silma-
paistva ja viljaka loometöö
eest kunstnik ja pedagoog Aa-
rne Hanni, tulemusliku raa-
matukogutöö ja Eesti kultuu-

ri tutvustamise eest Sillamäel
Elviira Sidorova, maakonna
spordielu edendamise eest
Taavi Toomel, suure panuse
eest liikumisvõimaluste mit-
mekesistamisel Anton Prat-
kunas.

Tunnustuspreemiad (300
eurot) pälvisid Olga Portnova
koorilaulutraditsioonide hoid-
mise ja arendamise eest ning
Natalja Mõttus suure panuse
eest Eesti rahvatantsutradit-
sioonide hoidmisel ja edenda-
misel noorte seas.

MTÜ Virumaa Pärimuse
Sõbrad pälvis 500eurose pree-
mia I pärimustantsu festivali
"Pärimuse pundar" korralda-
mise eest.

KULTUURIPÄRLI
LAUREAADID
Ida-Virumaa Kultuuripärli on
seni pälvinud Anatoli Štšu-
ra, Valdek Murd, Iisaku
muuseum, Aleksander Igo-
nin, Virve Osila, Aadu Kukk,
Urve Kilk, Aleksandr Dus-
man, Robert Peets, Vladis-
lav Kuznetsov (Kuzja Zverev)
ja Valentina Fursova. Maa-
kondliku elutööpreemia on
pälvinud Ants Üleoja ja Vir-
ve Osila.

2016. aasta aprillis tähistas Kohtla-Järve Järve gümnaasium oma 50. rahvatantsupidu suure tantsukontserdiga "Tujuküllane tantsuteekond". Urve Kilk oli nende
pidude algataja ja edasiviija. MATTI KÄMÄRÄ
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PÕHJARANNIK
jagades Ida-Virumaa rõõme ja muresid...

Põhjaranniku tellijate
õnneloosi finaali on pääsenud

Märge Oruste
Sondast

/■ ,

Aleksandra Rostenko
Jõhvist

Järgmised kaks eelloosimise võitjat
avalikustatakse 23. detsembri Põhjarannikus.

RANNAMÕISA
PART, KG

TERE VÕI
82% 200 G

05.12.-11.12.2017
APELSIN
NAVELINA,KG

31.10.-06.11.2 1719. 2 25.
HISPAANIA VAHUVEIN
TANGGIER 11% 0,75 L-21%-42%

I klass Ungari, ~2 kg Sweet Sparkling Wine,
Brut Sparkling Wine,
Brut Rose Sparkling Wine6.99 2.29

2.993.99/l3.990.99
Tähelepanu!
Tegemiston

alkoholiga.
Alkohol võib
kahjustada
teie tervist.1.798.95/kg 7.45/l

Pakkumised kehtivad 19.12.-25.12.2017. Toodetetavahinnad on Laagri Maksimarketi põhjal 12.12.2017seisuga. Piltidel on illustreeriv tähendus.
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AJALUGU: Tegemist võib olla 1930ndatel uppunud alusega

Kuru rannast leiti haruldane
lodjavrakk

Kohalikud kalurid~

leidsid eelmisel näda-
lal Alutaguse vallas Ku-
ru külas Peipsist kal-
dale uhutud lodjavra-
ki, mida asjatundjad ni-
metavad haruldaseks
leiuks ning mis on ilm-
selt üle 100 aasta vana.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Emajõe lodjaseltsi eestveda-
jaPriit Jagomägi ütles, et see
leid on väga väärtuslik, sest
siiani pole alates 2004. aas-
tast, kui selts loodi, ühtegi lod-
javrakki õnnestunud leida.
"Eks nad põletati omal ajal ära
või kasutati nende detaile
maismaalmuuks otstarbeks,"
rääkis Jagomägi, kelle sõnul
võib vraki järgi arvata, et ka-
hemastilise veesõidukipikkus
oli 23-24 meetrit ning laius
võis ulatuda 14 meetrini.
Omal ajal oli tegemist sise-
veekogudel seilanud lotjade
seas päris suure eksemplari-
ga.

Üle 100 aasta vana
Kaldale uhtus Peipsi um-

bes 1,5-2kilomeetri pikkuse-
le rannaribale nii lodja põh-
jaosa kui ka mitmeid väikse-
maid detaile.

Praegu pole täpselt tea-
da, kui vana see alus võib ol-
la, kuid ajaloolistele andme-
tele tuginedes võib Jagomä-
gi sõnul väita, et see ehita-
ti kindlasti tsaariajal eelmi-
se sajandi algul. Täpsemaid
andmeid vanuse kohta peaks
andma aga dendrokronoloo-
giline uuring. Jagomägi peab
tõenäoliseks, et lodi oli Peip-
si vesikonnas liikvel veel eel-
mise sajandi 30. aastatel, kui
ametlikus registris oli esime-
se iseseisvuse ajal neli sellist
mõõtu veesõidukit. "Üks ka-
dus 30ndatel ära, kuid kolm
olid veel 1940. aastalgi regist-
reeritud ja võisid hävida sõ-
ja ajal. Millise lodja vrakiga
tegu on, seda praegu täpselt
ei tea öelda. Iisaku muuseu-
mi materjalidest selgub, et
1930ndatel oli üks lodi seal-
kandis tormi kätte ära uppu-
nud ning kolm sellelolnud ini-
mest jäi kadunuks.

Eelmisel nädalal käisid

vrakki uurimas ka muinsus-
kaitse esindajad. Muinsuskait-
se Ida-Virumaavaneminspek-
tor Kalle Merilai ütles, et põ-
hieesmärk on nüüd leid kon-
serveerida ja säilitada. Kus
seda edaspidi eksponeerida
võiks, pole veel teada. "Iisaku
muuseum küsis küll algul en-
dale, kuid neil ei ole nii suurte
mõõtmetega eksponaati kusa-
gile panna," sõnas ta.

Jagomägi sõnul on nii suu-
remõõtmelise vraki trans-
portimine keeruline. "Osa as-
ju oleme juba toonud Tartusse
lodjakotta konserveerimisele,
aga suuremate tükkide trans-
port on paras peavalu."

Sellest, et leitud lodi võis
esimesel iseseisvusajal või
selle lõpus Peipsil seilata, an-
nab tunnistust, et osaliselt on
lodja külgede kinnitustel ka-
sutatud vabrikunaelu, samas
kui lotjade ehitusel olid eel-
mise sajandi algul kasutuses
sepanaelad.

Tähtis on säilitada
Priit Jagomägi ütles, et see

leid on nendele seda väärtus-
likum, et praegu on lodjaselt-
sil käsil samasuguse lodja ehi-
tamine. "Siiani olid meil lotja-
dest ainult joonistused ja fo-

tod, nüüd aga saame ehedalt
uurida, kuidas nad ehitatud
olid," sõnas Jagomägi.

Muinsuskaitseameti vee-
aluse pärandi vaneminspek-
tor Maili Roio rääkis Põhja-
rannikule, et analoogseid lei-
de Eestis seni eriti olnud ei ole
ning esmatähtis on leidakoht,
kus leituthoiustada jakonser-
veerida. "Osa detaile on väga
hästi säilinud, mis annavad ai-
mu ka lodja mõõtmetest," sõ-
nas ta. Kuidas ja kui kaua lei-
tud puitdetaile tulevikus säi-
litada, on iseküsimus."Märja
puidu konserveerimise koge-
mus pole meilkuigi pikk ning
konservaatoritel tuleb lahen-
dada jooksvalt üha uusi küsi-
musi," lisas Roio.

Lodi on madala süvisega
ühe- võikahemastiline kauba-
purjekas, mis on tavalistest
kaubalaevadest laiem. Lodjad
sündisid Vikipeedia andmetel
Euroopas 14. sajandil kogede
eeskujul, neid kasutati eelkõi-
ge sisevetel või rahulikumatel
ja madalamatelrannikuvetel.
20. sajandi esimesel poolel ka-
sutati ka mastita lotjasid, mi-
da pukseeris aurulaev.

Peipsil ja Emajõel arenes
välja kohalik lodjatüüp: Peip-
si lodi ehk Emajõe-Peipsi lodi.

Kahe maailmasõja vahel ehi-
tati enamik neist ümber puk-
seeritavatekspargasteks, mil-
lest viimased olid kasutusel
veelpärast teist maailmasõda.
Peamiselt veeti esimesel ise-
seisvusajal lotjadega odava-
mat kaupa, nagu kivid, hein,
küttepuud jms. 1930. aastatel
seilas Eesti sisevetel kokku
umbes 90 lotja.

Autentseid Peipsi lotja-
sid säilinud pole. Poole sajan-
di pikkuse pausi järel lasti
Emajõel 29. aprillil 2006 siis-
ki taas vette lodi, millele anti
nimi Jõmmu.

Kuru külas paiskas Peipsi kaldale haruldase leiu − lodja, mis ilmselt on järvepõhjas lebanud
vähemalt 80 aastat. Fotol pildistab muinsuskaitseameti veealuse pärandi vaneminspektor
Maili Roio rannal lebavaid lodja ristpalke. KALLE MERILAI

PRIIT JAGOMÄGI
Osa asju oleme juba toonudTartusse lodjakotta
konserveerimisele, aga suuremate tükkide transport on
paras peavalu.

Andekatele noortele jagati taas stipendiume
Eesti Energia ja Ida-Virumaa
omavalitsuste liidu loodud an-
dekate noorte energiafond ja-
gas taas toetusi.

Neljapäeval toimus spa-
ahotellis Noorus sel aastal ju-
ba teine (esimene oli juunis)
pidulik stipendiumide kätte-
andmise tseremoonia.Kokku
toetas fond sel aastal 51 ande-
kat noort ning toetuste kogu-
summa oli 9950 eurot. Konk-
reetsetest vajadustest ja hu-
videst olenevalt ulatus ühele
noorele makstav stipendium
150-300euroni.Fondi põhimõ-
te on, et parem on toetada või-
malikult paljusid noori väik-
semate summadega, kui va-

lida kandidaatide seast välja
vaid kaks-kolm inimest.

Kevadel laekus fondile 63
ja sügisel 80 taotlust ning
rohkem kui kolmandik neist
sai lõpptulemusena raha mit-
mesuguste ideede elluviimi-
seks.

Näiteks 16aastane jaapa-
ni keele huviline Erika Mak-
simova Ahtmest sõidab pea-
aegu terveks aastaks Jaapa-
nisse, et sealse eluga lähemalt
tutvust teha.

Samuti toetati Toilast pä-
rit 12aastastLeivo Luhat, kes
on juba praegu klassis Opti-
mist Ida-Virumaa parim pur-
jesportlane.

Toetust saika 16aastane fo-
tograafia- ja videohuvilineAl-
lan Vool Mäetaguselt.

Samuti toetati kaht 16aas-
tast Narva laskesportlast: Ka-
trin Smirnova valmistub osa-
lema 2018. aastal Buenos Ai-
reses toimuvatelnoorte olüm-
piamängudel, Nastja 2020.
aasta Tokyo olümpiamängu-
del.

Siinkohal on üles loetud
vaid mõned poolesajast ener-
giafondi stipendiumi pälvinud
noorest.

"Näeme kohalikes noortes
potentsiaalset tulevast järel-
kasvu," kommenteeris Ene-
fit Energiatootmise juhatu-

se esimees Tõnu Aas. "Olgu
tegemist noore sportlase või
teadlasega, nad vajavad meie
toetust ning ergutust. Tööan-
dajana on mul hea meel nä-
ha kohalikes noortes potent-
siaalset tulevast järelkasvu
ehk neid, kes tulevikus löö-
vad kaasa meie ettevõtte juh-
timises ja arendamises ning
hoolitsevad ka maakonna hea
käekäigu eest."

Ida-Virumaa andekate
noorte energiafond asuta-
ti 2013. aastal. Toetusi an-
takse välja kaks korda aas-
tas ning järgmine taotlus-
voor avaneb 2018. aasta ke-
vadel. (PR)
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Alutaguse valla
üldplaneeringu ja keskkonnamõju
strateegilise hindamise algatamine

Alutaguse Vallavalitsus teatab, et Alutaguse Valla-
volikogu 30. novembri 2017 otsusega nr 17 algatati
Alutaguse valla üldplaneeringu koostamine ja
keskkonnamõju strateegiline hindamine.
Alutaguse valla üldplaneeringu eesmärk on uue valla
territooriumi ruumilise arengu põhimõtete ja üldiste
arengusuundade määratlemine, maakasutuse ja
ehitustingimuste seadmine ja täpsustamine ning
seeläbi Alutaguse vallast atraktiivse elamis- ja ette-
võtluspiirkonna kujundamine. Alutaguse valla üld-
planeeringu koostamisel lahendatakse planeerimis-
seaduse § 75 lõikes 1 sätestatud ülesanded.
Keskkonnamõju hindamise ja keskkonnajuhtimis-
süsteemi seaduse § 33 lõike 1 punkti 2 kohaselt tuleb
algatada keskkonnamõju strateegiline hindamine, kui
strateegiline planeerimisdokumenton üldplaneering.
Alutaguse valla üldplaneeringu koostamise algataja ja
kehtestaja on Alutaguse Vallavolikogu ning koostaja ja
koostamise korraldaja on Alutaguse Vallavalitsus.
Otsusega on võimalik tutvuda Alutaguse vallakodulehel
www.alutagusevald.ee ja kõikide ühinevate valdade
(Alajõe, Iisaku, Illuka, Mäetaguse ja Tudulinna)
kodulehtedel ning tööpäevadel Iisaku Vallavalitsuses
(aadress: Tartu mnt 56, Iisaku alevik, Alutaguse vald,
41101 Ida-Virumaa).
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MIKSER

AJA LEHT

KELGUTAJAD TAKISTAWAD
NARWAS LIIKLEMIST

Lume tulekuga on Narwa tä-
nawaile siginenud suurel arwul
kelgutajaid, kes takistawad liik-
lemist elawamates liiklemise ra-
joonides. Eriti on autojuhid hä-
das Hermani tänawa mäe-
nõlwakul ja Peetri turu piirkon-
nas, kus liiklemine kõige
elawam. Hermani mäelt alla-
laskmisel jooksewad kelgud au-
todele ette, kus siis ka õnnetus-
juhtumised möödapääsmatud.

Kui politsei ühes kohas liikle-
mise tänawa kelgutajatest pu-
hastab, siis on paari minuti pä-
rast kelgutajad teises kohas liik-
lemist takistamas. Õnnetuste
ärahoidmiseks peaksid wane-
mad oma lastele keelama kel-
gutamise tänawatel. (Põhja Ko-
du, 13. detsember 1937)

PROMENAADI EHITUSTÖÖD
ALGAVAD TUNNELI
RAJAMISEGA

Jõhvi promenaadi kolmanda
etapi ehitustööd, mis hõlmavad
kontserdimaja ja keskväljaku
vahelist ala, on alanud. Kõige
keerulisemaks väljakutseks on
töid tegevale ehitusettevõttele
TREV-2 raudteealuse jalakäijate
tunneli rajamine, millega nüüd
algust tehti.

"Tõepoolest, kuna raudteeliik-
lust ei ole võimalik pikemaks
ajaks katkestada ja saame ka-
sutada vaid väikesi tellitud va-
hesid, nõuab see töölõik väga
täpset organiseerimist ja läbivii-
mist. Ehitajate käsutuses on
korraga vaid mõned tunnid
hommikuste ja õhtuste reisiron-
gide liikumise vahepeal," ütles
projektijuht Argo Kotsar. Eile oli
esimest korda liiklus raudteel
peatatud ning kuni jõuludeni
seisatakse liiklus veel kolmel
korral. Siis peaks ajutine teras-
sild koos raudteerööbastega
paigas olema ning raudteeliiklus
enam ehitust ei häiri. (Põhjaran-
nik, 15. detsember 2012)

Jõulude eel saab kuulata unikaalseid kontserte
Eesti muusika-ja teatriakadeemia lõpetanud Ma-~

ria Veretenina (sopran), Kristi Mühling (kromaa-
tiline kannel), Svetlana Kekiševa (orel) ja Jele-
na Ossipova (klassikaline kitarr) on Eesti Vabarii-
gi 100. sünnipäeva puhul ette valmistanud terve
kontsertide seeria. Paari neist kontsertidest saa-
vad kuulata ka idavirulased, kusjuures 23. det-
sembril kell 15 on Jõhvi Mihkli kirikus kavas üs-
na unikaalne etteaste. 24. detsembril kell 14 esi-
netakse Pühtitsa kloostris. Sissepääs on tasuta.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

MariaVeretenina, Kristi Mü-
hling ja Jelena Ossipova on
ühendanud jõud ning anna-
vad jõulukontserte Eesti eri
paigus. Jõhvis kavas olevast
kontserdist võtab osa ka Ida-
Virumaaltpärit Svetlana Ke-
kiševa. Kõik nad on lõpetanud
Eesti muusika- ja teatriaka-
deemia, Kristi Mühling aga
õpetab seal praegu kannelt.
Tutvustamist ei vaja

"Kokku tuli selline ebata-
valine, võib öelda, et lausa
unikaalne koosseis − vokaal,
kannel, kitarr ja orel − ning
tänu sellele kõlavad Eesti ja
välismaa heliloojate tuntud
teosed uut moodi," lubas Jele-
na Ossipova. "Teistel kontser-
tidel astume üles kolmekesi:
MariaVeretenina, Kristi Mü-
hling ja mina. Üks trio kont-
sertidest toimub 24. detsemb-
ril kell 14 Pühtitsa kloostris.
Kõik meie kontserdid on pü-
hendatudEesti Vabariigi 100.
aastapäevale ning rõõmu teeb
see, et meie algatust toetavad
nii Eesti kultuurkapital kui ka
Jõhvi vallavalitsus. Ning na-
gu ikka, toetab meidka Jõhvi
Mihkli kogudus. Tänu sellele
saab publik kaunist muusikat
kuulata tasuta."

Peaaegu kõik nimetatud
muusikud on idavirulaste-
le juba varasemast tuttavad.

Maria Veretenina ja Jelena
Ossipova on sageli käinud kü-
lalisesinemistelEesti eri lin-
nades, koostöö Kristi Mühlin-
giga sai aga alguse hiljuti −
tänavu augustis. Jelena Os-
sipova sõnul on koos musit-
seerimineedukas olnud ning
publik on neid kõikjal vai-
mustusega vastu võtnud.

"Meil on hea meel, et Jõh-
vis saame esineda koos oma
kolleegi ja kursusekaaslase,
orelimängija Svetlana Keki-
ševaga," rõõmustab Ossipo-
va. "Me oleme palju ja edu-
kalt esinenud ka Eesti teistes
kirikutes ning oleme veendu-
nud, et suudame seegi kord
publikut millegi uue ja kau-
niga rõõmustada."

Ida-Virumaalt pärit Svet-
lana Kekiševa on orelimän-
gija ja pianist. Ta on olnud
kaks aastakümmet Jõhvi
Mihkli kiriku organist ning
töötab juba ammu õpetajana
Ahtme kunstide koolis, kus
ta on üles kasvatanud küm-
neid noori muusikuid. Keki-
ševa on osalenud paljudes
meistriklassides ning esine-
nud korduvalt Rootsis, Soo-
mes, Saksamaal ja muidugi
ka Eestis.

Maria Veretenina alustas
oma lauluõpinguid Georg Ot-
sa nimelises Tallinna muu-
sikakoolis ning jätkas neid
Eesti muusika- ja teatriaka-
deemias, sealsamas lõpetas
2009. aastal magistrantuuri.

Ta on täiendanud end Roo-
mas Santa Cecilia akadee-
mias. 2011. aastal debüteeris
ta solistina Helsingis Soome
rahvusooperis. Veretenina on
pälvinud rohkelt eri riikide
muusikapreemiaid ja -auhin-
du, neist üks tähtsamaid on
2014. aastal rahvusvahelisel
vene-inglise muusikale pü-
hendatudkonkursil Londonis
kuninglikus muusikakolledžis
(Royal College of Music) saa-
dud grand prix. Ta on esine-
nud solistina ning ooperilaul-
jana Rootsis, Soomes, Vene-
maal, Itaalias, Austrias, Un-
garis, Saksamaal ja Suurbri-
tannias. Tema kuulajate seas
on olnudka patriarh Kirillus
ja prints Charles.

Jelena Ossipova tutvus
klassikalise kirtarriga 6aas-
taselt. 1996. aastal pälvis ta
esikoha üle-eestilisel las-
te muusikakoolide õpilaste
konkursil. Lõpetas 2000. aas-
tal Georg Otsa nimelise Tal-
linna muusikakooli klassika-
lise kitarri erialal Tiit Peter-
soni juures. Aastail 2000-2004
õppis Eesti muusika- ja teat-
riakadeemias klassikalist ki-
tarri Heiki Mätliku juhenda-

misel. 2005. aastal õppis va-
hetusüliõpilasena Soomes Si-
beliuse akadeemias. Aasta
hiljem omandasEesti muusi-
ka- ja teatriakadeemiasklas-
sikalisekitarri erialal magist-
rikraadi. Osalenud paljudel
rahvusvahelistel kitarrifes-
tivalidel ja meistriklassides
Saksamaal, Austrias, Hispaa-
nias, Soomes, Itaalias, Hollan-
dis, Poolas ja Leedus. On and-
nud külaliskontserte Soomes,
Poolas, Leedus jaEestis ning
valitud Hollandirahvusvahe-
lise kitarrikonkursi kuue pa-
rema hulka.
Publikut ootavad
positiivsed emotsioonid

Kuulajad on esile toonud
dueti ja trio laitmatut mait-
set, esitatavate teoste peent
mõistmist, kontserdikava-
de keerulisust ja mitmeke-
sisust, kuid samas terviklik-
kust, harvaesinevat pühendu-
must ning eranditult sooja ja
lugupidavat suhtumist publi-
kusse. Võib kindel olla, et uus
kohtumine selle ebatavalise
koosseisuga pakub kuulajaile
jõulude eel taas kord rohkesti
meeldivaid emotsioone.

Maria Veretenina laulab ühesuguse pühendumusega nii patriarhile,printsilekui ka tavapublikule. ERAKOGU

Kaevandusmuuseumis
saabnäha
riigivapi

kavandeid

Eesti kaevandusmuuseum avas
reedel koostöös riigikantseleiga
Eesti riigivapi kavandite näituse.

Näitus annab ülevaate noore
iseseisva riigi otsingutest oma
riigitunnuse kujundamisel, tea-
tas kaevandusmuuseum BNSi-
le. Riigivapi küsimus kerkis ko-
he 1918. aastal, kui Eesti Vaba-
riik välja kuulutati. Vapi kinni-
tamiseni jõuti alles 1925. aasta
juunis, mil riigikogu võttis vas-
tu asjakohase seaduse.

Riigivapi 85. sünnipäevaks
valminud näitusel on näha eri-
suguseid kavandeid, mida kunst-
nikud vapiarutelude ja kujun-
duskonkursside käigus on pak-
kunud. Väga mitmepalgelistest
ideedest koorus lõpuks välja see
kolme lõvi või leopardiga riigitä-
his, mida praegu Eesti riigivapi-
na tuntakse.

Näitusekoostas riigikantselei
sümboolikanõunik Gert Uiboaed
ja kujundas JaanaKool. Vapika-
vanditepildid on pärit rahvusar-
hiivist. Varem on näitust ekspo-
neeritud riigikogus, ajaloomuu-
seumis ja mujal.

Näitus on kaevandusmuuseu-
mis eksponeeritud muuseumi
peahoone näituste saalis, endises
Kohtla kaevanduse rikastusvab-
rikus. Näitusega teeb muuseum
oma külastajaile jõulukingituse,
sest näitusepiletiga on võimalik
külastada ka kogu rikastusvab-
riku ekspositsiooni ala.

Näitus on varustatud ka vene-
keelsete selgitustega, mis loob
riigisümboolikaga tutvumise
võimaluse kõigile eestimaalas-
tele ning külalistele idapiiri ta-
gant, et paremini mõista Ees-
ti riikluse ajalugu ja sümbooli-
kat. Näitus jääb avatuks jaanua-
ri keskpaigani. (PR)

Kohtla-Järve aastavahetuse ballil tantsitakse
elava muusika saatel

Neljapäeval, 28. detsembril kell 18 toimub~

Kohtla-Järve kultuurikeskuses taas suur aas-
tavahetuse ball, kus kõlavad valsid, fokst-
rotid ja paljud teised tantsumeloodiad.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Kohtla-Järve kultuurikeskuse
loominguline kollektiiv taas-
elustas möödunud aasta det-
sembris aastavahetuse ballide
traditsiooni. Pidu oli meelde-
jääv. Virulase tantsijad esitasid
möödunud sajanditest pärit
valssi, poloneesi, masurkat ja
kadrilli, külalised TallinnastLa-
guuni tantsukoolist aga täna-
päevasemaid tantse: tangot,
fokstrotti, rumbat, sambat, tšat-
šat ja isegi rock'n'roll'i.

Pidulikku õhkkonda aitasid
luuakülaliste kaunid kostüümid,
maitsvad suupisted ja toredad
üllatused. Muidugi on ballil esi-
kohal tantsud, seepärast tantsiti
palju jakõik koos, seda enam, et
tänapäeval võivad ballile julgelt
tulla ka need, kes muidu tantsi-
misega ei tegele, pole kunagi va-
rem ballil käinud ega oska üld-
segi tantsida: peotantsude põhis-
ammud saabprofessionaalide ju-
hendamisel selgeks kohapeal.

Tänavusel aastavahetuse
ballil saab tantsida elava muusi-
ka saatel: tantsurütmeesitavad

külalised Tartust − Ege ja Illart
Jool. Üles astub ka idavirulas-
tele juba ammu tuttav ning pal-
judel piirkondlikel kontsertidel
ja festivalidel osalenudKohtla-
Järve kultuurikeskuse vokaa-
lansambel Bliss. Noortetrupp
Soho Show on ette valmista-
nud põneva sõu, mille stiiliks
on peotantsud; saateks laulab
Londonist pärit noor muusik.
Muidugi ootavad külalisi ees ka
traditsioonilised uusaastaülla-
tused ning − nagu ballide tra-
ditsioonile kohane − valitakse
ballikuningas jakuninganna.

Siinkohal jääb vaid meelde
tuletada, millepoolest tänapäe-
va ball diskost erineb: eelkõi-
ge oma erilise õhustiku poolest,
sest paaristantsud ja muusika
kannavad endaga vaid rõõm-
said ja positiivseid emotsioone.
Korraldajate kinnitusel on tä-
navu püütud arvesse võtta kõi-
kide külaliste muusikalisi mait-
se-eelistusi ning koostatud ka-
va nõnda, et see pakuks huvi nii
noortele kui ka vanadele.

Pileteid hinnaga 20 eurot
saab soetada vaid eelmüügist
20. detsembrini.
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